
CRONICĂ. 

SOCIETATEA DE STUDII CLASICE DIN REPUBLICA SOCIALISTĂ ROMANIA 

DĂRI DE SEAMĂ ALE ŞEDINŢELOR 

CLX 

ŞEDINŢA DIN I DBmllBBJB 1973 

Prezidează acad. AL. GRAUR, preşedinte. 
Şedinţa se deschide la ora 1820• 

Membri prezenţi: I. Banu, CI. Bojin, N. Corciu, M. Crişan, C. Dănciuloiu, H. Dumi
trescu, I. Fischer, Al. Graur, VI. Iliescu, M. Manolescu, Gh. Nencescu, M. Nichita, R. Nicu
lescu, S. Gherasim-Pavelescu, A. Piatkowski, D. M. Pippidi, David Popescu, Sebastiana Pope
scu, C. Săndulescu, M. Simionescu, C. Trentea, M. Vornicul, R. Vulpe. 

Invitată : Carmen Bordea. 

Alegeri de noi membri. Au fost aleşi membri ai Societăţii: CoNSTANTIN ScARLAT 
(recomandat de M. IRIMIA şi M. BucovALX), prof. WILLY WISOŞENSKY (recomandat de M. 
IHJMIA şi M. BUCOVALĂ), CARMEN DOINA BORDEA (recomandată de I. FISCHER şi prof. M. NICHI
TA), MIHAELA OPRIŞ (recomandată de prof. D. M. PIPPIDl şi acad. AL. GRAUR), BEATRICE Bu
DE&CU (recomandată de prof. D. M. PIPPIDI şi acad. AL. GRAUR). 

PrezentArl de loen\rl recente. I. FISCHER : Seneca, Medeea (trad. I. Acsan), Bucureşti, 
1973; J. M. Tronskij, Voprosu jazykooogo razoitija v antUnom obUestoe, Leningrad, 1973; Venera 
Antonescu, Esenfe antice ln configurafii moderne, Bucureşti, 1973; Cassius Dio, Istoria Romanii I 
(Studiu introd. Gh. Ştefan, trad. şi note A. Piatkowski), Bucureşti, 1973; D. Crăciun, Antologia 
poe_:iti latine (pref. G. Creţia), Bucureşti, 1973. 

Comunleare. Prof. I. BANu, Modelul empiric, epicurian, al dialecticii. (Vezi Studii clasice, 
XVI, 1974, p. 7-27.) 

DisenJll. Pun lntrebări şi prezintă observaţii; prof. A. PIATKOWSKI, R. VULPE, DAVID 
POPESCU, I. FISCHEJI, M. CRIŞAN, c. TRENTEA. 

Diverse. Prof. D. M. P1PPIDI informează adunarea că apariţia revistei „Studii clasice" 
este asigurată, urmlnd a fi puse la punct numai unele detalii statutare. 

Şedinţa se ridică la ora 2015. 

CLXI 

~DINŢA DIN H IANUABIB 1974 

Prezidează acad. AL. GRAUR, preşedinte. 
Şedinţa se deschide la ora 1815. 
Membri prezenţi: N. I. Barbu, CI. Bojin, C. Bordea, L. Buzdugan, Gh. Ceauşescu, 

P. Ceauşescu, Al. Cizek, N. Corciu, D. Crăciun, M. Crişan, C. Dănciuloiu, H. Dumitrescu, 
VI. Dumitrescu, I. Fischer, C. Georgescu, Al. Giurgea, Al. Graur, M. Hetco, Al. Horhoianu, 
VI. Iliescu, I. Ionescu, M. Marinescu-Himu, Margareta Nasta, M. V. Petrescu, A. Piatkowski, 
D. M. Pippidi, A. Pirvulescu, Constantin Popescu, David Popescu, Sebastiana Popescu, 
CI. Popovici, M. Russu, C. Scarlat, :!'\.I. Ştefănescu, N. Ş. Tanaşoca, C. Trentea, J. Unguru, 
M. Vornicul, H. \'ulpe. 

St.CI, XVII, p. 383 - 397, Buc~tl 
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Invitaţi : P. Ciobanu, FI. Constantiniu, M. Dăscălescu, A. Forfotă, C. Moraru, Ş. Papa
coslea, R. Tanaşoca, Mihai Vomicul. 

Necrolog. I. F1scHER evocă figura cunoscutului latinist ANTON SZA.NTYR, decedat în 
20 decembrie 1973. 

Alegeri de noi membri. Ciţiva membri ai Filialei Iaşi, a căror candidatură nu fusese 
prezentată tn adunările bucureştene, după cum prevăd statutele, au fost confirmaţi retroactiv : 
OLGA GREIFENBERG (4.4.1965), AURORA ŞTEFANIU (25.5.1966), ANDREAS RADOS (27.11.1966) şi 
VICTORIA GRIGORESCU-NAUM (5.3.1967). Au fost aleşi membri ai Societăţii: prof. MIHAELA 
GRINŢESCU (recomandată de prof. o. TCACIUC şic. CHIRCU), prof. COSTICĂ MARIN (recomandat de 
prof. o. TCACIUC şi Ta. DIACONESCU), prof. CHIRILĂ. BLANARU (recomandat de prof. ŞT. CUCIUREANU 
şi o. TcACIUC), prof. NATALIA NECHIFOR (recomandat de prof. o. TCAClUC şi D. ERDEŞ), prof. loN 
Micu (recomandat de prof. M. MARINESCU-HIMU şi N. I. BARBU). 

Prezentări de lucriirl recente. Prof. M. MARINEscu-H1Mu : M. Khamdi lbrakhim, 
'H tAA7Jvoppwµi:nx~ 1't"an3dix tv Atyu1't"TCfl, Atena, 1972. I. F1scHER: V. Vă,ă,nănen e.a., Le isi:rl
zioni delta 11ecropoli dell' Auto parco vaticano, Roma, 1973. Prof. M.\.!l.GARETA NASTA: S. Deleani; 
J.-M. Vermander, lnitiation a la langue latine el a son systeme, Paris, 1971; J. Bcaujeu, S. 
Deleani, J.-M. Vermander, Initiation a la langue :aline el a la civilisation rom1ine, Paris, 1969. 

Comunicare. P. CEAUŞESCU, Dubla imagine a lui Alexandru cel Mare la Roma (vezi 
Studii clasice, XVI, 1974, p. 153-168). 

DJscuţU. Pun lntrt:bări şi prezintă observaţii: prof. M. MAR!NEscu-H!Mu, A. P1ATKow
sK1, N. I. BARBU, D. M. P1PPIDI, AL. C1zEK, N. Ş. TANAŞOCA, R. VULPE. 

Prof. N. I. BARBU arată că romanii au admirat totdeauna ln Alexandru pe comandantul 
militar; numai omul politic, despotul, putea forma obiect de dispute. Ridică apoi problema 
asimilării de către romani a tradiţiilor şi valorilor popoarelor cucerite. 

AL. C1zEK pune ln legătură atitudinea romanilor faţă de Alexandru cu rivalitatea şi 
emulaţia dintre greci şi romani. 

N. Ş. TANAŞOCA, relulnd ideea asimilării de către romani a tradiţiilor greceşti, atrage 
atenţia asupra naşterii unui concept de civilizaţie greco-romană, opusă ln ansamblu lumii 
barbare. 

Diverse. Prof. MARGARETA NASTA informează adunarea cu privire la proiectele referi
toare la reorganizarea lnvăţămlntului clasic. Iau cuvintul ln legătură cu această problemă : 
prof. R. VULPE, D. M. P1PP101, M. MARlNEscu-H1Mu, I. F1scHER, DAVID POPESCU. 

Secretariatul dă informaţii asupra activităţii filialei Iaşi, care a ţinut ln 14 decembrie 1973 
Adunarea generală. A fost ales Biroul filialei pentru anul 1973-1974, constituit din prof. O. 
TcAc1uc, preşedinte, N. GosTAR, vicepreşedinte, Ta. D1ACONEscu, secretar, N. BARAN, casier, 
GH. CoNDURACHE. Comisia de cenzori e compusă din prof. C. CH1acu şi D. ERDEŞ. 

Şedinţa se ridică Ia ora 2000 • 

CLXII 

ŞEDINŢA DIN 1' l'EBllU.llllE lH4 

Prezidează acad. AL. GRAUR, preşedinte. 

Şedinţa se deschide Ia ora 1su. 

Membri prezenţi: N. I. Barbu, G. Bunescu, Al. Cizek, I. Coman, N. Corciu; D. 
Crăciun, C. Drăgulescu, H. Dumitrescu, VI. Dumitrescu, I. Fischer, AI. Graur, Al. Hor
hoianu, M. Ionescu-Baldovin, Tr. Lăzărescu, Margareta Nasta, Gh. Nencescu, V. Nicolae', 
A. Piatkowski, D. M. Pippidi, Constanţa Popescu, David Popescu, Sebastiana Popescu, 
CI. Popovici, A. Predescu, C. Săndulescu, C. Scarlat, N. I. Ştefănescu, C. Trentea, A. Tuzu, 
M. Vornicul, R. Vulpe. 
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Invitat: Corneliu Popescu. 

Prezentiirl de lucrări recente, Prof. I. G. CoMAN: H. P. Doppmann, Das alte Bulgarien, 
Leipzig, 1973. Prof. TR. LĂZĂREscu: Vila Latina, 49-52. I. FISCHER: H. Haffter, Terenz und 
seine kiinsllerische Eigenarl, Darmstadt, 1967. Prof. D. M. P1PP!DI: Akten des VI. Inler
nationalen Kongresses fiir griechische und lateinische Epigraphik, Miinchen, 1973; C. Preda, 
H. Nubar, Histria III, Bucureşti, 1973. Acad. Al. GRAUR: E. Peruzzi, Origini di Roma, 1-11, 
Bologna, 1970, 1973. 

Informaţie. Prof. D. M. PIPP!DI anunţă că cel de al VII-iea Congres internaţional de 
epigrafie greacă şi latină va avea loc in 1977 ln România. 

Comunicare. Prof. AL. CrzEK, Realitate isloricd şi conven/ie lilerard in relatdrile cu 
privire la Cyrus. Cele trei versiuni de bază asupra vieţii lui Cyrus cel Mare ilustrează modul cum 
istoriografia, ln reprezentarea personalităţii excepţionale, datorită dificultăţii stabilirii unui 
criteriu ferm al adevărului, permite convertirea datelor ei potrivit unei convenţii care se lnde
părtează progresiv de punctul iniţial. Astfel, viaţa lui Cyrus ln versiunea herodotică este tributară 
spiritului şi formei tragediei clasice; ln versiunea lui Ctesias noua fabulaţie reflectă spiritul 
romanţios şi melodramatic specific epigonismului dramaturgiei, ln timp ce versiunea lui Xenofon, 
evitlnd tentaţia romanescului, pe cit posibil, converteşte pragma istorică ln paradigmă etică, 
filozofică şi politică. Convenţia, de data aceasta ideologică, anulează ln cele din urmă orice 
posibilitate de raportare Ia adevărul istoric acceptat ca formulă viabilă. 

Discuţii. Pun întrebări şi prezintă observaţii prof. N. I. B.~RBU, R. VULPE, D. M. PIPPIDI, 
I. CoMAN, A. PlATKOWSKI. 

Prof. N. I. BARBU socoteşte că, independent de tipurile prelucrărilor literare studiate, 
cercetlitorul trebuie să-şi propună, ca unul din planurile referenţiale, adevărul istoric. 

Prof. D. M. P1PP101 atrage atenţia asupra necesităţii unor poziţii clare ln ce priveşte 
data unor texte, Gyges, de exemplu. 

Diverse. Se discută modalităţile eventualei participări colective la Conferinţa „Eirene •• 
de la Dubrovnik. 

Şedinţa se ridică la ora 1965, 

CLXIll 

ŞBDIN'Ţ.t. IHl'I 1 ILlBTIB 191' 

Prezidează prof. N. I. BARBU, vicepreşedinte. 
Şedinţa se deschide la ora 1811• 

Membri prezenţi: N. I. Barbu, D. Burtea, N. Corciu, C. Dănciuloiu, I. Fischer, A. 
Giurgea, M. Gramatopol, Al. Graur, Maria Iliescu, Margareta Nasta, D. M. Pippidi, Aurel 
Popescu, David Popescu, Emilian Popescu, Sebastiana Popescu, C. Săndulescu, C. Trentea, 
J. Unguru, M. Vornicul, L. Wald. 

Invitat: Gr. Tănăsescu. 

Informaţie. Prof. N. I. BARBU informează adunarea că mai mulţi membri ai Societăţii au 
fost distinşi cu premii ale Academiei:. I. I. Russu, Al. Vulpe, D. Protase, P. Diaconu, L. 
Lupaş, M. Iliescu. De asemenea, preşedintele Societăţii, acad. Al. Graur, a fost ales preşedinte 
al secţiei de ştiinţă a limbii şi literaturii. 

Prezentări de lucrări recente. I. FISCHER: Poe/i latini (Antologie, prezentări, note de 
P. Stati, prefaţă de M. Nichita), Bucureşti, 1973. 

Comunlenre, Acad. AL. GRAUR, Soarta imparisilabicelor latine. Se discută dacă impari
silabicele latine s-au păstrat sub forma nominativului, a acuzativului sau a ablativului. Trectnd ln 
revistă pe cele înregistrate ln Romanisches Etymologisches Wiirterbuch al lui W. Meyer-Liibke, 
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constatăm că masculinele şi femininele prezint! preponderent forma lungă, iar neutrele pe ceit 
scurtă. De aici rezultă că s-a păstrat acuzativul şi că, pină tlrziu, neutrul a fost simţit ca o catego
rie aparte. 

DlsenţU. Pun lntrebări şi prezintă observaţii: prof. M. ILIESCU, I. F1sCHEJ1, prof. N. I. 
BAllllu, DAVID PoPEscu, C. DlNc1ux.orn, L. WALD. 

M. IL1Escu aminteşte lncă un argument ln ce priveşte menţinerea neutrului : textele nu 
oferă atestări ale unor plurale ln -i la substantivele neutre de declinarea a II-a, chiar 
dacă nominativul singular apare terminat ln -us. Consideră apoi că opoziţia nu trebuie 
făcută intre nominativ şi acuzativ, ci intre forma scurtă şi cea lungă: există cazuri de nominative 
lungite (glis non gliris, in App. Probi); aceasta ar dovedi provenienţa din nominativ şi nu 
din acuzativ a cuvintelor romanice. 

I. F1sCHER scoate in evidenţă importanţa argumentelor privind menţinerea neutrului şi 
arată că ln latina Urzie asistăm la o reorganizare, şi nu la o slăbire a neutrului : neutrul grupează 
neanimatele, in ce priveşte conţinutul şi capătă, in ce priveşte forma, pe lingă vechea marcă de 
plural -a, o nouă marcă, -ora (fundora, riuora, campora); această reorganizare este oprită ln 
limbile occidentale, după despărţirea idiomurilor romanice, in timp ce limba română menţine 
situaţia din latina tlrzie; explicaţia prin substrat şi prin influenţa slavă a menţinerii neutrului 
este, aşadar, inutilă. In ceea ce priveşte imparisilabismul, se poate constata că acest lip se extinde 
ln latina Urzie, suplinind eroziunea fonetică a finalelor (tipurile manuna, -anis, Tyche, -enis, 
Hermeros, -olis, Eutyches, -elis). 

N. I. BARBU consideră că imparisilabismul se datorează unui anumit mod de gindire, 
determinant pentru apartenenţa la un anumit tip de flexiune fiind conţinutul. 

Această din urmă explicaţie nu este reţinută de L. 'WALD, care aminteşte teoriile lui 
E. Benvenlste in privinţa originii flexiunii indo-europene. 

Diverse. Secretariatul dă informaţii asupra activităţii Filialei Constanţa. 

Şedinţa se ridică la ora 1960• 

CLXIV 

ŞBDINŢ.l DIN 4 .lPIULIB 1974 

Prezidează acad. AL. GRAUR, preşedinte. 

Şedinţa se deschide la ora 1815• 

Membri prezenp: N. I. Barbu, V. Bălăianu, G. Bunescu, Gh. Cantacuzino, P. Ceauşescu, 
N. Corclu, D. Crăciun, M. Crişan, C. Dănciuloiu, E. Dobroiu, C. Drăgulescu, H. Dumitrescu, 
M. Duţescu, M. Economu Zarifopol, I. Fischer, I. Franga, F. Fugariu, Al. Graur, AI. Hor
hoianu, I. Ionescu, M. Ionescu-Baldovin, T. Kertesz-Vasilescu, Tr. Lăzărescu, A. Marcu, 
M. Marinescu-Himu, Margareta Nasta, Gh. Nencescu, V. Nicolae, N. I. Niculiţă, Şt. Papadima, 
M. V. Petrescu, A. Piatkowski, Aurel Popescu, David Popescu, CI. Popovlcl, A. Predescu. 
M. Russu, C. Scarlat, N. I. Ştefănescu, C. Trentea, A. Ţurcanu, J. Unguru, M. Vomicul, 
R. Vulpe. 

Invitaţi : Corneliu Popescu, Gr. Tănăsescu. 

Alegeri de noi membri. A fost aleasă membră a Societăţii ELENA LAZXll (recomandată de 
prof. M. l\IARINESCt:-Hrnu şi I. F1s<:.HER). GR. TĂNĂsEscu, semnatarul unei cereri de admitere 
in Societate, se informează asupra motivelor penlru care cererea d-sale n-a fost supusă dezbate
rii; acad. AL. GRAt:n li lnştiin\ează că Ia dosar există o adresă a Facultăţii de limbi clasice, 
romanice şi orientale, din care rezultă că Gr. Tănăsl'scu s-ar fi făcut vinovat, faţă de Ministerul 
Educaţiei şi Invăţil.mintului, de un număr de abakri care pun sub semnul lntrebării demnitatea 
d-sale de a deveni membru al Sociclil.ţii; ln consecinţă, Biroul a decis amlnarea punerii Ia V'Ot 

pină dupil. lămurirea conflictului amintit. Au Ioc discuţii, Ia care participă I. F1sc11ER, prof. 
R. VULPE, Tn. LĂzĂREscu. Se ia hotărirea de a se cerc avizul Ministerului. 
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Prezentări de Jueriirl recente Acad. AL. GRAUR: Forum, XVI, 1974, 2 (articolul consacrat 
de acad. Al. Graur amintirii profesorului D. Evolceanu). 

Comunleorl'. Prof. N. I. BARBU, Atitudinea lui Tacit fală de realitate. Deşi prezintă clar şi 
corect cauzele evenimentelor, cern ce ar trebui să-l determine să admită că lucrurile trebuiau să se 
petreacă într-un anumit fel şi nu lntr-altuJ, Tacit lşi exprimă dezgustul, revolta sau tristeţea ln 
faţa unor fapte ale căror motive Ie justifică raţional. De exemplu, deşi arată motivele determinante 
ale răscoalei legiunilor, ln Germania şi Panonia, totuşi afectiv Tacit detestă răscoala. Deşi 
lnţclegea raţional că sclavii lui Nero nu puteau să nu aplaude Ia extravaganţele lmpăratului, 
totuşi Tacit li numeşte deterrimi seruorum. Repulsia afectivă manifestată de Tacit ln faţa unor 
evenimente justificate raţional se explică prin forma de guvernămlnt pe care istoricu) o purta 
ln suflet şi care - nu ştim cit de conştient era de acest fapt - li determină să ia afectiv atitudini 
opuse celor adopta le de el insu şi raţional : era forma de guvernămint a republicii, ln care senatul să 
fie izvorul şi organul de bază al puterii şi in care cinstea, demnitatea, seriozitatea să-şi aibă 
locul dominant. 

Dlseuţii. Pun întrebări şi prezintă observaţii: prof. TR. LĂzĂREscu, R. VULPE, DAVID 
POPESCU, P. CEAUŞESCU, M. CRIŞAN, acad. AL. GRAUR. 

Prof. R. VULPE arată că Tacit judeca situaţia politică a sec. I din perspectiva epocii 
Antoninilor; in metoda sa istorică Tacit n-a socotit necesar să ţină seama de toate izvoarele 
care ar fi putut să-i stea Ia dispoziţie (Vellcius PatercuJus şi Flavius Iosephus, de exemplu); de 
aceea, calomniile slnt involuntare. 

P. CEAUŞESCU atrage atenţia asupra evoluţiei concepţiilor lui Tacit, reflectată ln folosirea 
unor termeni, ca pax şi respublica: pax arc o valoare pozitivă ln Dialogus, ln timp ce ln Anale 
apare lnsoţit de adjectivul cruenta; Ia fel evoluează figura lui Augustus. 

Acad. AL. GRAUR aminteşte faptul că pentru antici, şi pentruTacit, istoria nu era o ştiinţă, 
ci un gen literar : Tacit nu se simţea obligat să epuizeze documentele existente. Pe de altă parte, 
nu avea nici perspectiva istorică ne.:esară unei aprecieri exacte a situaţiilor. 

Diverse. Secretariatul dă informaţii asupra activităţii filialelor· laşi şi Cluj. La Iaşi, 
nouă colegi au devenit membri susţinători, contribuind cu cite 100 Iei anual, peste cotizaţia de 
25 Iei. La Cluj, Adunarea Generală a avut Ioc in 11 ianuarie 1974; a fost ales noul Birou, cu 
următoarea componenţă: preşedinte, prof. N. LAscu, vicepreşedinte, prof. A. BoooR, secretar, 
I. Piso, casier, V. DIACONU, membru (responsabil al Cercului pedagogic) M. KovAcs, cenzori, 
T. WEisS Şi G. TOPLICEANU. 

Şedinţa se ridică la ora 19~. 

CLXV 

ŞBDINTA. DIN 9 ILll 1974 

Prezidează acad. AL. GRAUR, preşedinte. 
Şedinţa se deschide la ora 1s2°. 
Membri prezenţi: I. Acsan, I. Banu, N.I. Barbu, C. Bordea, Gh. Cantacuzino, I. G. 

Coman, D. Crăciun, M. Crişan, C. Dănciulolu, H. Dumitrescu, I. Fischer, AI. Graur, M. Hetco, 
Al. Horhoianu, I. Ionescu, Tr. Lăzărescu, M. Manolescu, Margareta Nasta, Gh. Nencescu, 
V. Nicolae, M. Nicolaescu, S. Nicolau, N. I. Niculiţă, M. V. Petrescu, D. M. Pippidi, I. Piso, 
David Popescu, Sebastiana Popescu, M. Russu, N. I. Ştefănescu, C. Trcntea, M. Vornicul, 
R. Vulpe. 

Invitaţi: L. Marinescu, I. S. Moldoveanu, L. Nemoianu, Gr. Tănăsescu. 

Alegeri de noi membri. Au fost aleşi membri ai Societăţii: prof. loANA IRJMIA (reco
mandată de prof. N. BARAN şi o. TCACIUC) şi prof. Im; ŞT. MOLDOVEANU (recomandat de prof. Tu. 
LĂZĂRBSCU şi I. loNESCU). 

Prezentări de luerărl recente. I. FISCHER: The Journal of Indo-European Studies, I, 
1973, 2; :\I. l'scllo, Epistola a Giovanni Xifilino (cd. U. Criscuolo), Napoli, 1973. 
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Comunicare. Prof. I. P1so, „ Votorum nuncupatio" din Sarmizegetusa. Obiectul comu
nicării (apărute Intre timp în Revue roumaine d'histoire XIII, 5- 6, 1974, p. 723- 7:33) 
I-a constituit fragmentul unei mari inscripţii de marmură, descoperit la Sarmizegetusa 
în 1969. Conţine un uotorum carmen foarte asemănător celui din Acta fratrum Arua
lium. S-au păstrat invocaţiile adresate lui Iupiter Optimus Maximus, Iuno, Miner·.·a, 
Salus publica populi Romani Quiritium şi Mars Paler Gradivus. Au fost, fără îndoială, 
invocate 12 divinităţi. Acest număr şi menţionarea lui Mars Pater Gradivus duc Ia concluzia că 
Iegămlntul a fost făcut in vederea unei expediţii militare conduse personal de un împărat. Avlnd 
in vedere caracterul literelor, autorul se hotărăşte, cu foarte multă prudenţă, pentru războiul 
partic al lui Traian. Se pare, de asemenea, că legămlntul a fost rostit ln numele Sarmizegetusei de 
către duumuiri coloniei. Am avea, deci, de-a face cu un act similar celui îndeplinit în situaţii 
excepţionale de consulii Romei republicane şi imperiale. 

DlscuJU. Pun înlrebări şi prezintă observaţii: prof. N. I. BARBu, D. M. P1PPIDI, I. loNEscu, 
R. VULPE. 

Prof. D. M. P1PPIDI consideră ipoteza cu privire la datarea inscripţiei in perioada războiu
lui partic al lui Traian drept plauzibilă, dar totuşi o ipoteză; semnalează că altă ediţie a inscrip
ţiei, datorată lui C.C. Petolescu, se află sub tipar în Studii clasice, XVI. 

Prof. R. VULPE se întreabă dacă inscripţia de la Sarmizegetusa nu ar putea fi o copie a 
unui original de la Roma; ocazia acestor uola exlraordinaria ar putea fi şi o expediţie a 
lui L. Verus. 

Diverse. Secretariatul aminteşte Adunării că termenul ultim pentru abonamentele Ia 
Studii clasice este 15 mai. 

Prof. TR. LA.zĂREscu propune includerea în statut a votului secret pentru alegerea 
biroului. 

GR. TĂNĂSESCU pune din nou problema cererii sale de intrare ln Societate. Iau cuvlntul 
prof. c. TRENTEA, D. M. PIPPIDI, N. I. BAllBU, acad. AL. GRAUR. 

Şedinţa se ridică la ora 2015• 

CLXVI 

ŞEDINŢA DIN I llJNIB IH f 

Prezidează prof. N. I. BARBu, Yicepreşedinte. 
Şedinţa se deschide Ia ora 1815• 

Membri prezenţi: I. Banu, N. I. Barbu, G. Bunescu, I. G. Coman, N. Corciu, D. 
Crăciun, M. Crişan, C. Dănciuloiu, C. Drăgulescu, H. Dumitrescu, M. Duţescu, I. Fischer, 
I. Casan-Franga, AI. Giurgea, Al. Horhoianu, I. Ionescu, Tr. Lăzărescu, A. Marcu, M. Mari
nescu-Himu, I. Şt. Moldoveanu, Gh. Muşu, M. Nichita, S. Nicolescu, N. I. Niculiţă, M. V. 
Petrescu, Aurel Popescu, Const. Popescu, David Popescu, M. Russu, C. Scarlat, N. I. Ştefă
nescu, C. Trentea, R. Vulpe. 

Invitaţi: Gr. Tănăsescu, T. Teoteoi. 

Alegeri de noi membri. A fost aleasă membră a Societăţii: MARIA RAFAILĂ (re::omandată 
de prof. M. MAl\INEscu-HIMu şi I. FISCHER). 

Prezentări de lucrări recente. Prof. M. DUŢESCU : M. Eminescu, Carminu (trad. Tr. 
Lăzărescu ş.a.), Bucureşti, 1974, Prof. R. VuLPE: G. B. Fedorov, L. L. Polevoj, Arxeologija 
Rumynii, Moscova, 1973, Prof. M. MARINEscu-HIMu: Z. Dumitrescu-Buşulenga, Sofocle şi 
condiţia umand, Bucureşti, 1974. 

Comunicare. Prof. I. Coman, Autobiografia ln literatura patristică. Autobiografia 
patristică derivă, literar, din tradiţia autobiografică a culturii greco-latine şi antice ln general. 
Din acest gen străbate un umanism complex ln care preţuirea şi elogiul omului se lmj:>Ietesc 
constant cu lupta contra condiţiilor morale şi sociale ale vechiului om, contra sclavagismului, 
a exploatării, a războiului, a dispreţului faţă de om. 
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Discuţii. Pun întrebări şi prezintă observaţii: I. IONESCU, prof. AUREL POPESCU, 
M. V. PETRESCU, R. VULPE, N. I. BARBU. 

Diverse. Acad. AL. GRAUR dă informaţii asupra revistei Eirene. 
Secretariatul prezintă situaţia intervenţiilor făcute Ia Ministerul Educaţiei şi lnvăţă

mlntului ln legătură cu invăţămlntul limbii latine. Face de asemenea comunicări privind congresul 
„Eirene" de la Dubrovnik. 

Prof. TR. LXzĂRESCU anunţă că R. Martin pregăteşte o antologie a poeziei latine 
contemporane. lntre 7 şi 10 iunie se va ţine la Avignon un colocviu consacrat lui Petrarca; cu 
acest prilej va avea loc un concurs de poezie latină. 

Prof. I. G. CoMAN anunţă ţinerea Ia Alexandria Intre 15 şi 23 iunie a unui congres consacrat 
celei de a 1600-a aniversări a lui Ambrosius. 

Şedinţa se ridică Ia 2020. 

CLXVII 

ŞBDmTA om 'J lfOIBllBRIB 1174 

Adunare Generald anuald 

Prezidează acad. AL. GRAUR, preşedinte. 

Şedinţa se deschide Ia ora 1816. 
Membri prezenţi: N. I. Barbu, V. Bălăianu, C. Bordea, G. Bunescu, D. Burtea 

E. Cizek, N. Corciu, Tr. Costa, D. Crăciun, M. Crişan, C. Dănciuloiu, Tr. Diaconescu, E. 
Dobroiu, L. Stoianovici-Donat, H. Dumitrescu, I. Fischer, Al. Giurgea, Al. Graur, M. Hetco, 
I. Ionescu, M. Irimia, Tr. Lăzărescu, M. Manolescu, A. Marcu, M. Marinescu-Himu, I. Moldo
veanu, Margareta Nasta, Gh. Nencescu, V. Nicolae, S. Nicolau, S. Nicoltoscu, N. I. Niculiţă, 
A. Piatkowski, C. Poghirc, Aurel Popescu, David Popescu, Sebastiana Popescu, M. Russu, 
C. Săndulescu, M. Simionescu, N. I. Ştefănescu, L. Teodosiu, C. Trentea, A. Tu:iu, J. Vilan 
Unguru, M. Vornicul, R. Vulpe, L. Wald. 

Neputlnd participa Ia Adunarea Generală din motive de forţă majoră, au trimis adeziuni 
scrise, prin care se asociază la hotărfrile majorităţii : VI. Dumitrescu, C. Stancu. Adunarea fiind 
convocată pentru a doua oară, se consideră constituită cu orice număr de m~mbri prezenţi. 

Raportul de aetlvltate al Biroului pe anul 1973 -1974, prezentat de I. F1SCHD11 : 

Prin invitarea, pentru semestrul de iarnă, a secretarului nostru general, prof. D. M. Pip
pidi, la Institutul de !nalte studii din Princeton, N. J., !mi revine cinstea de a pre:ienta Adunării 
raportul de activitate al Biroului pe anul 1973-1974. înainte de a trece Ia expunerea rezultatelor 
activităţii noastre, se cuvine să ne îndreptăm glndul către cei care nu mai slnt printre noi. 
în 12 iulie, a încetat din viaţă profesorul P. Drăgoiescu, care, deşi n-a participat la şedinţe, a 
jucat un rol important la lntemeierea Societăţii ; numeroşii săi elevi, din Rlmnicul Vtlcii şi din 
Bucureşti, nu-i vor uita vastitatea cunoştinţelor şi dreapta sa severitate; din opera sa ştiinţifică 
trebuie amintit studiul asupra limbii inscripţiilor latine din Dacia, care a fost, timp de 30 de ani, 
unica sursă bibliografică a acestui domeniu. Tot in vara aceasta lumea ştiinţifică a avut durerea 
să-l piardă, Ia 30 iunie, pe ilustrul elenist francez Pierre Chantraine; ne amintim cu toţii de 
comunicarea pe care a făcut-o Ia Societatea noastră ln mai 1971. Propun să păstrăm, ln memoria 
celor dispăruţi, un moment de reculegere. 

Vom trece acum ln revistă principalele forme de manifestare ale activităţii noastre. 
Şedinţele de comunicări s-au ţinut cu regularitate: cele 7 comunicări s-au repartizat Intre prin
cipalele domenii ale disciplinelor filologice : lingvistică (1 comunicare), istorie literară (3), istoria 
filo:iofiei (1), istorie şi epigrafie (2). După cum se poate observa, au fost reprezentate, 1n mod 

1 Publicăm aici un text prescurtat al raportului, din care am eliminat detaliile cu caracter 
tehnic şi gospodăresc, neinteresante pentru majoritatea cititorilor noştri. 
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echilibrat, aproape toate domeniile ştiinţei antichităţii; echilibrul caracterizează şi repartiţia pe 
generaţii a autorilor (s-au putut asculta comunicări datorate unor clasicişti care n-au lmplinit 
încă 30 de ani, alături de ale altora care au păşit ln al 15-lea lustru); discuţiile au fost interesante 
şi nu rareori deosebit de animate. Nu ne putem totuşi declara total mulţumiţi: prezenţa la şedinţe 
nu este pe măsura nici a numărului de membri înscrişi şi nici a efectivului de specialişti ai unor 
discipline; regretăm ln deosebi absenţa istoricilor şi a epigrafiştilor la comunicările din 
domeniul pe care ll practică. Nivelul discuţiilor n-ar fi avut declt de clştigat dintr-o partici
pare mai susţinută şi slntem convinşi că originalitatea unor soluţii propuse de autorii comunicări
lor ar fi putut satisface şi exigenţele savanţilor celor mai pretenţioşi. Nu e, desigur, locul pentru 
reproşuri adresate absenţilor; e cazul, mai degrabă, să examinăm posibilităţile de a lmbunătăţi 
situaţia, atlt prin înnoirea tehnicii de convocare, clt şi, mai ales, prin obţinerea unor şedinţe 
din ce ln ce mai interesante; s-ar putea, de exemplu, prezenta - cum s-a mai făcut - stadiul 
actual al cercetărilor dintr-un anumit domeniu, s-ar putea organiza dezbateri pe .baza unor 
rapoarte complementare sau chiar contradictorii. Aşteptăm alte sugestii din partea membrilor 
Adunării. 

A doua formă de activitate a Societăţii o constituie publicaţiile, şi ln primul rlnd „Studiile 
clasice". Tomul al XVI-iea, 1974, va apărea cu oarecare lntlrziere, ln primul semestru al anu
lui viitor. Folosim acest prilej pentru a ne opri citeva clipe la importanţa publicaţiei, nu numai 
pentru Societatea noastră, ci şi pentru viaţa ştiinţifică a ţării. în cei 15 ani de apariţie regulată, 
„Studiile clasice" şi-au clştigat un loc bine definit, şi nu printre cele modeste, în ansamblul 
bibliografiei de specialitate. Acest lucru nu e dovedit numai de elogiile cu care slntem primiţi în 
coloanele revistelor străine şi nici de faptul, deloc neglijabil, că un număr din ce ln ce mai mare de 
savanţi străini doresc să se numere printre colaboratorii noştri, dar şi de intrarea „Studiilor 
clasice" ln circuitul principal al informaţiei ştiinţifice mondiale, de unde a rezultat, şi fără 
eforturi deosebite din partea noastră, extinderea permanentă a relaţiilor de schimb şi afluxul, 
căruia cu greu li putem face faţă, de cărţi pentru recenzii, trimise de cele mai importante edituri 
ştiinţifice din lume. Avem 243 parteneri de schimb (la care se adaugă 120 abonamente ln străină
tate); rezultatul acestei stări mulţumitoare de lucruri e că ln bibliotecile noastre de specialitate 
din Bucureşti şi din provincie intră, graţie „Studiilor clasice", un număr important de cărţi şi . 
de reviste, fără de care cercetarea ştiinţifică tn domeniul antichităţii nu s-ar putea menţine la nive
lul de informare cerut de dezvoltarea mondială a ştiinţei. S-ar putea pune lntrebarea de ce mai 
era nevoie să subliniem aici, într-o reuniune de specialişti, aceste fapte, presupuse ca fiind 
cunoscute. Răspunsul 11 dau cifrele abonaţilor interni (prin intermediul Societăţii), care 
demonstrează că numai unul din 7-8 membri ai Societăţii doreşte să posede 1n biblioteca sa 
personală „Studiile clasice". Va trebui de aceea să ne glndim la lmbunătăţirea conţinutului 

publicaţiei, acesta urmlnd să răspundă 1n mai mare măsură cerinţelor publicului, fără a abandona 
tnsi - şi alei nu putem fi declt de o intransigenţă absolută - caracterul academic al contribu
ţiilor originale: Menţionăm că de pe acum rubricile informative de interes larg ocupă un loc c\e 
seamă ln profilul publicaţiei (cronici variate şi, mai ales, foarte numeroase recenzii); tnceptnd cu 
volumul al XVI-iea, dindu-se curs unei sugestii făcute ln Adunarea Generală precedentă, s-a 
inaugurat o nouă rubrică, intitulată „Cultura antică şi lnvăţămlntul" ; slntem bucuroşi oă 
primim şi alte sugestii ln cadrul definit mai sus. 

în privinţa colecţiei bilingve, stntem 1n măsură să anunţăm că, prin colaborarea cu ~lectl
vul de limbi clasice al Institutului de lingvistică, sperăm să fim prezenţi la lnceputul anului 1976. 
cu primul volum: tragedia eschileană Cei şapte contra Thebei; cartea a VIII-a a lui Qulntilian se 
află 1n pregătire. Pentru celelalte titluri angajate, aşteptăm ln continuare manuscrisele. 

în afara colecţiilor, vor apărea ln prima jumătate a anului 1975, Actele Congresului 
„Eirene" de la Cluj-Napoca l. 

Trectnd la legăturile noastre cu filialele, trebuie să semnalăm o lmbunătăţire a colaboră
rii: bucureştenii au putut asculta o comunicare a unui membru al Filialei Cluj-Napoca, iar la 
celelalte filiale, mai ales la ttnăra şi activa noastră filială din Craiova, s-au programat comunicări 
bncureştene. 

în domeniul relaţiilor externe, in primul rlnd cu Federaţia internaţională a Asociaţiilor de 
studii clasice (F.I.E.C.) şi cu Comitetul „Eirene", stnt de semnalat evenimente importante. 
în acest an s-a ţinut Adunarea Generală F.I.E.C. (Madrid, 31 august), al VI-lea Congres inter
naţional de studii clasice (Madrid, 2-6 septembrie), a XIII-a Conferinţă internaţională „Eirene" 
(Dubrovnik, 7-12 oct.). La Adunarea Generală F.I.E.C., procedlndu-se la reînnoirea Biroului 
pentru următorii cinci ani, secretarul general al Societăţii, prof. D. M. Pippidi, a fost 

l Volumul a apărut ln 1975 la Editura Academiei. 

www.cimec.ro



9 DARI DE SEAMA AlLE ŞEIDINŢEIJOR 391 

ales preşedinte al Federaţiei. Această cinste deosebită se datorează ln primul rlnd prestigiului 
ştiinţific personal al noului preşedinte; este însă în afara îndoielii - şi acest lucru a fost spus ln 
Adunare - că profesorul Pippidi a fost ales ln calitate de reprezentant al Societăţii şi că activi
tatea noastră, a publicaţiei noastre şi a mişcării clasiciste româneşti a jucat un rol de seamă în 
această alegere, clştigindu-şi astfel o nouă consacrare internaţionalii. Despre Congresul de la 
Madrid şi despre cel de la Dubrovnik se vor face reprezentări amănunţite ln şedinţa următoare. 
Ne mulţumim deocamdată să informăm Adunarea că la Madrid colegii noştri prof. D. M. Pip
pidi şi D. Protase au primit însărcinarea de a prezenta rapoarte ln cadrul temei generale. 

Biroul Societăţii a Intreprins de asemenea, după cum se ştie, acţiuni în vederea ameliorării 
invăţămlntului limbilor clasice ln licee, făcînd sugestii în privinţa planurilor de lnvăţămlnt şi a 
programelor. A continuat colaborarea cu liceul clasic din Bucureşti; biblioteca liceului a primit 
23 volume, reprezentlnd donaţiile unor membri ai Societăţii (prof. Al. Graur, D. M. Pippidi, 
Maria Simionescu, Nestora Corciu etc.). 

în încheiere, cîteva cuvinte despre efectivul Societăţii. Avem ln prezent 292 membri. 
Anul acesta s-au înscris ln Societate 14 colegi : e necesară sporirea eforturilor de atragere în 
Societate nu numai a tuturor clasiciştilor, ci şi a unor specialişti din domenii înrudite. 

Acestea au fost liniile mari ale desfăşurării muncii Biroului, pentru care cerem Adunării 
cuve~ita descărcare. 

Raportul de activitate al FIUnlel Cluj, prezentat de prof. V. DIAcosu: 

Ca şi în anii precedenţi, Filiala noastră şi-a continuat activitatea de comunicări ştiinţifice 
in colaborare cu Sectorul de istorie veche al Institutului de istorie şi arheologie din Cluj-Napoca. 

Majoritatea membrilor, îndeosebi cei cu preocupări din domeniul arheologiei şi al istoriei 
vechi,: au participat activ la şedinţele lunare ale Sectorului, contribuind, prin comunicări şi 
luări de cuvint la discuţii, la elucidarea unor probleme de specialitate. 

Au prezentat comunicări următorii : 
1. D. Protase, Sdpă.turile din cimitirul de la Alba Iulia. 
2. I. Winkler, Despre emisiunile monetare locale în interiorul Carpaţilor (250-150 l.e.n. ). 
3. H. Daicoviciu, Oraşele ln procesul romaniză.rii. · 
4. N. Gudea, Problema recuceririlor romane tîrzii la nord de Dună.re. 
Un început de colaborare s-a înregistrat şi cu Muzeul de istorie al Transilvaniei, eare a 

organizat, de asemenea, ln cursul acestui· an, şedinţe periodice de comunicări ştiinţifice. · 
Filiala noastră a iniţiat această colaborare cu comunicarea Aspecte ale Pielii municipale· 

din Sarniizegetusa, prezentată de tov. I. Piso în şedinţa din luna martie a.c. 
Membrii Filialei noastre care fac parte din rlndurile personalului didactic universitar au 

luat parte activă la sesiunea ştiinţifică a Universităţii „Babeş-Bolyai" dedicată celei de a XXX-a 
aniversări a eliberării patriei, celui de al Xi-lea Congres al P.C.R. şi împlinirii a 1850 de ani de 
viaţă iminlcipaHI. a Clujului (7-8 iunie 1974). 

Au prezentat comunicări următorii : 
1. A. Bodor, Aspecte ale artei în Dacia romană. 
2. I. Bitay, Pă.r/ile inedite ale poemei „Ruinae Pannonicae". 
3. I. Piso, „ Votorum carmen" de la Sarmizegetusa. · 
4. N. Gudea, „Rogo et peto primicere" . _. O că.ră.midă. cu te:rt scris cu mina din sec. N e.n. 

de la Gornea, jud. Caraş-SerJerin. . 
Filiala a răspuns şi ln acest an invitaţiei pe care î-a făcut-o conducerea Societăţii de' a 

delega un membru pentru a prezenta o comunicare la Bucureşti. Biroul Filialei a delegat pe 
tov. I. Piso, secretar, care ln şedinţa din luna mai 1974 a prezentat comunicarea „ Votorum 
nuncupatlo" din Sarmizegetusa. 

Membrii Filialei au participat la sesiunile ştiinţifice organizate de unele muzee din ţară. 
Amintim, printre acestea, sesiunea Muzeului de arheologie din Constanţa (27-29 octombrie), la 
care au prezentat comunicări următorii : 

1. N. Lascu, Monumentul lui Ovidiu de la Sulmona. 
3. D. Protase, Limes-ul roman ln Romdnia. 
3. N. Gudea, Inscripţia de la Gornea. 

. În perioada la care ne referim, unii membri ai Filialei şi-au adus contribuţia, prin comuni
cări şi discuţii, la manifestări ştiinţifice internaţionale, din ţară şi străinătate. 

Astrei, la cel de-al Iii-lea Congres internaţional de studii sud-est europene, care s-a ţinut 
latre 4-10 septembrie la Bucureşti, tov. H. Daicoviciu a prezentat coraportul L'urbanisation 
antique dans l'actuel territoire roumain. 

La Congresul Federaţiei Internaţionale de Studii Clasice (F.l.E.C.) de la Madrid (luna 
septembrie) tov. D. Protase a prezentat comunicarea Romanizarea ln Dacia. 
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La Congresul asupra Limes-ului roman, care şi-a desfăşurat lucrările in Republica Federală. 
Germania (Xanten), au prezentat comunicări : 

1. D. Protase, Castrul de la Brîncol/eneşii. 
2. N. Gudea, Castrul roman de la Bologa. 
De asemenea, tov. I. Piso a participat la „Convegno di Studi sulla Magna Graecia", 

care s-a ţinut la începutul lunii octombrie la Taranto. 
în sflrşit, Biroul Filialei a sprijinit şi ln cursul anului trecut activitatea Cercului ştiinţific 

studenţesc „Ovidius" de la Facultatea de filologie, prin intermediul subcolectivului de limba 
latină, lndeosebi al tov. T. Weiss, lndrumătorul cercului. 

Raportul de aetlvltate al FHlalel Iaşi, prezentat de prof. TR. DIACONEscu 1 : 

în perioada sus-menţionată, Filiala Iaşi a Societăţii de studii clasice a ţinut 5 şedinţe, 
la care au fost prezentate următoarele comunicări : 

1. La 25 ian. 1974, prof. Gheorghe Badea, MotiDul Disului în poezia latină. 
2. La 1 martie 1974, asist. univ. Mihaela Grinţescu, „Philia :unike" (hospitium) în 

poemele homerice. 
3. La 29 martie 1974, prof. Nec. Gostar, „Amisio Daciae" în opera lui Iordanes. 
4. La 10 mai 1974, prof. Gh. lvănescu, Particulariiă/i fonetice ale limbii traco-dacice. 
5. La 24 mai 1974, lector univ. Const. Marin, Problema libertă/ii morale în filozofia 

stoică. 

În cadrul acestor şedinţe s-au făcut şi prezentări de cărţi şi reviste din domeniul filologiei 
clasice şi din domenii înrudite, de către tov. N. Baran, N. Gostar, C. Chircu, M. Vasilescu şi 
Tr. Diaconescu. 

Menţionăm şi alte aspecte ale activităţii unor membri ai Filialei, in această perioadă
Astfel, tov. prof. Gh. lvănescu, la invitaţia Oficiului academic de schimburi cu străinătatea 
(DAAD) din R.F.G., a făcut, Intre 18 oct. şi 3 dec. 1973, o călătorie de studii, vizitlnd mai 
multe universităţi şi instituţii ştiinţifice din R.F.G. Domnia-sa a prezentat la Mainz, ln cadrul 
Institutului de lingvistică romanică, comunicarea ActiDiiarea literară a lui Dimitrie Cantemir, 
iar la Schau ins Land, comunicarea Terminologia filozofică la Dimitrie Cantemir. 

La invitaţia aceluiaşi oficiu, prof. Ariton Vraciu a făcut o călătorie de studii şi schimb d~ 
experienţă, Intre 16 aprilie şi 15 iulie 1974, vizitlnd universităţi şi centre de cercetare din mai 
multe oraşe din R.F.G. Domnia-sa a prezentat ln cadrul Institutului de lingvistică al Universită
ţii din Bonn comunicarea Unele precizări în legătură cu elementele dacice ale limbii romane, 
apoi ln cadrul Institutului de lingvistică generală şi al Institutului de romanistică de pe lingă Uni
ver~itatea din Bochum, comunicarea Principii de delimitare a elementelor autohtone din limba 
rem4n4, iar la Universitatea din Mannheim, unde se elaborează un dicţionar etimologic al limbii 
române, comunicarea Cercetările etimologice şi principiile lor ştiin/ifice. 

Prof. Şt. Cuciureanu a participat, Intre 14 şi 20 aprilie 1974, la Congresul internaţional de 
ling-vistică şi filologie romanică de la Neapole, unde a prezentat comunicarea P. Maior -
precursor al filologiei romanice în Romdnia. 

Prof. C. Radu a participat la Congresul „Eirene", care s-a ţinut la Dubrovnik, ln octom
brie 1974. 

Tov. lector univ. Victoria Naum a urmat cursuri de perfecţionare la Universitatea din 
Neapole, Intre aprilie şi iulie 1974. 

Prof. N. Gostar a prezentat la sesiunea Muzeului arheologic din Constanţa, ln 27 oct. 
1974, comunicarea Cohors secunda Malliacorum mi/liaria equitaia ciuium Romanorum. 

în cadrul aceleiaşi sesiuni, tov. C. Iconomu a prezentat comunicarea Un pondus din 
Cyzicus descoperit pe teritoriul Romdniei. 

Tov. asist. univ. Andreas Rados a ţinut, in cadrul cercului studenţilor de la Română
Latină al Facultăţii de filologie din Iaşi, o conferinţă despre arta şi arhitectura greacă veChe, 
cu proiecţiuni. 

Tov. asist. univ. Mihai Vasilescu a prezentat la sesiunea ştiinţifică a Universităţii comuni
carea Problema originii elenilor, în istoriografia recentă. 

E f e c tiv u 1 fi 1 ia 1 ei. La data de 14 decembrie 1973, clnd s-a ţinut ultima adu
nare generală, Filiala cuprindea 58 membri. În cursul anului 1974 a fost primit un nou 
membru (prof. Ioana lrimia) şi s-a retras din Filială prof. Lucia Weintraub. 

în prezent Filiala cuprinde 58 membri, dintre care 49 din Iaşi şi 9 din diferite localităţi 
din Moldova. 

1 Publicăm, la cererea Biroului Filialei, in Jocul raportului cu caracter provizoriu 
ţinut in faţa Adunării Generale, darea de seamă prezentată in 17 decembrie 1974 ln faţa Adunării 
Generale a Filialei. 
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S i t u a ţ i a c o t i z a ţ i i l o r. Din totalul de 58 membri, şi-au achitat plnă la această 
dată (17.XIJ.1974) cotizaţia pe 1974 un număr de 49 membri, urmlnd să mai încasăm plnă la 
sflrşitul anului cotizaţia pe 1974 de la 9 membri. 

Slnt ln restanţă cu plata cotizaţiei: pe 1974 un singur membru (tov. C. Călinescu), pe 
2 ani (1973-1974) 3 membri (tovarăşii V. Naum, V. Zunis şi C. Marin), pe 3 ani (1972, 1973, 
1974) 4 membri (tovarăşii V. Botez, O. Greifenberg, I. Lazăr, Eug. Mihăescu) şi pe 4 ani (1971-
1974) un singur membru (tov. Demetra Craus). 

Restanţe mai vechi de 1971 nu avem. 
La apelul conducerii centrale, un număr de 12 membri (tovarăşii Gh. Badea, Gh. 

Condurache, C. Chircu, Tr. Diaconescu, N. Gostar, M. Grinţescu, N. Baran, D. Erdeş, 
M. Jacotă, P. Stati, O. Tcaciuc, M. Vasilescu) s-au înscris ca membri sprijinitori, cu o cotizaţie 
anuală de 100 lei. 

Au achitat această cotizaţie, plnă acum, tovarăşii Gheorghe Badea, M. Grinţescu, N. 
Baran, C. Chircu, D. Erdeş, P. Stati (expediat direct la Bucureşti), Gh. Condurache şi Octav 
Tcaciuc. 

Reportul de aetiv:ltote ol Ffliolel ConstonJD, prezentat de M. lRIMlA: 

în cadrul filialei constănţene a Societăţii de studii clasice activează statornic un număr de 
aproximativ 30 de iubitori ai civilizaţiei antice. Chiar dacă numărul membrilor filialei noastre nu 
este prea mare, iar unii dintre colegii noştri, prinşi de alte numeroase obligaţii, frecventează 
mai rar şedinţele şi alţii practic s-au retras din asociaţie, acţiunile din acest an au fost destul de 
numeroase, iar calitatea lor nu a scăzut. 

în perioada 15 noiembrie 1973 - 7 noiembrie 1974 lnregistrăm la Constanţa următoarele 
acţiuni: 

în şedinţa generală de alegeri din noiembrie 1973 au fost prezentate şi două comunicări : 
Radu Ocheşeanu, Monede ptolemaice şi alexandrine descoperite în Dobrogea; A. Rădulescu, 
Note arheologice tomitane. 

Prima lucrare a luat ln discuţie clteva rarităţi numismatice şi explicaţiile istorice ale 
prezenţei lor ln Dobrogea ; cea de a doua s-a referit la unele cercetări mai vechi sau mai noi 
Intreprinse ln Constanţa, ale căror rezultate erau lncă inedite. 

în şedinţa din 25 ianuarie au fost prezentate comunicările: M. Bucovală, Un vas antropo
morf de brom: descoperit la Tomis; Al. Popeea, Monede imperiale romane descoperite în apropiere 
dt Adamclisi. În cea dintli, autorul a prezentat o descoperire importantă semnalată ln Constanţa, 
iar ln cea de a doua a fost luată ln discuţie circulaţia monetară din epoca imperială !n lmprejuri
Dlile ·cetăţii Tropaeum Traiani. 

în şedinţa din 19 februarie 1974 filiala noastră a avut ca oaspete pe tovarăşul academician 
Al. Graur. Domnia sa a prezentat ln faţa membrilor filialei şi a altor invitaţi - profesori de 
limba latină şi de română - comunicarea Accentul în limba latina, primită cu un deosebit interes 
de cel prezenţi. 

în ziua de 18 martie au fost prezentate ln cadrul filialei alte două comunicări: Gh. 
Papuc, Contribuţii la datarea zidului de incinta al ceia/ii Tropaeum Traiani şi Petre Diaconu, 
Date noi despre pecenegi la Dundrea de Jos. Lulnd ln discuţie o descoperire numismatică recentă, 
autorul primei comunicări a ajuns la concluzia că cel puţin o porţiune a zidului de incintă al cetă
ţii de la Adamclisi nu era lncă terminată ln momentul ridicării cunoscutei inscripţii din anul 316. 
în cea de a doua tov. Petre Diaconu a analizat ctteva noi informaţii istorice şi literare relative la 
prezenţa pecenegilor la Dunărea de Jos. 

în şedinţa din 30 aprilie au fost prezentate trei comunicări : M. Bucovală, Un mormint 
descoperit recent la Tomis; Maria Muntean, Inscrip/ii inedite din colec/ia Muzeului de arheologie 
Constanta; Silvia Baraschi (Bucureşti), Coniribu/ii la cunoaşterea cuptoarelor de epocd feuda/
timpurie in Dobrogea. Cea dintii pune ln evidenţă un mormînt cu un inventar deosebit de bogat 
datlnd de la începutul epocii romane; cea de a doua a valorificat ştiinţific cîteva inscripţii 
descoperite recent în Dobrogea iar ultima, pe baza unor noi descoperiri semnalate ln Dobrogea 
şi mai ales la Păcuiul lui Soare, a adus importante contribuţii la cunoaşterea meşteşugului 
ceramic din epoca feudal-timpurie. 

in ziua de 18 iunie tov. C. Scorpan a prezentat comunicarea Unele aspecte ale urbanizdrii la 
Tomis şi in Pontul Sting, iar Al. Suceveanu (Bucureşti), Rvolu{ia raporturi/or aşezdrilor militare şi 
civile la Dundrea de Jo.~. Prima a relevat, pe baza celor mai recente cercetări, aspectele lntllnite în 
procesul de urbrnizare a Dobrogei ln epoca greacă şi romană, iar cea de a doua a luat ln 
discuţie un aspect deosebit de important al istoriei aşezărilor de la Dunărea de Jos, cel al raportu
rilor dintre aşezările militare şi civile. 
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O parte dintre membrii filialei au participat cu comunicări şi la unele manifestări 
ştiinţifice interne, de genul celor organizate la Tulcea şi Slobozia. 

în perioada estivală activitatea filialei noastre s-a întrerupt, unii dintre membrii ei -
profesorii, intrînd in vacanţă, iar alţii - muzeografii - fiind plecaţi pe şantierele arheologice. 

în luna septembrie ciţiva membri ai filialei noastre şi anume tov. Adrian Rădulescu, 
Andrei Aricescu, Constantin Scorpan şi Maria Muntean au prezentat comunicări la Congresul de 
studii sud-est europene de la Bucureşti ori în cadrul celui de al X-lea Congres asupra limes-ului 
roman organizat în· R. F. Germania. 

La sflrşitul lunii octombrie a acestui an membrii filialei noastre au participat la o manifes
tare ştiinţifică importantă - sesiunea anuală de comunicări a Muzeului de arheologie Constanţa. 
Ei au prezentat 15 comunicări pe teme istorice, arheologice şi filologice, ori au participat la 
discuţii sau ca simpli auditori. 

Dacă în perioada amintită am beneficiat de contribuţia directă a unora dintre membrii 
filialei noastre cu comunicări de înaltă ţinută, nu am reuşit încă antrenarea multora dintre 
profesorii de latină şi de istorie din oraş şi care cunosc mult prea puţin din acţiunile filialei 
noastre. 

Acestea sint, pe scurt, principalele manifestări ale filialei în perioada trecută. Sperăm ca 
printr-o muncă mai susţinută rezultatele să fie în viitor mai vizibile, pe linia valorificării ştiin
ţifice a bogatului patrimoniu cultural şi istoric al Dobrogei. 

Raportul de aetlvitate al FUJalel Craiova, prezentat de prof. L. STOIANOVlCI-DoNAT : 

în cadrul Filialei craiov:ene a Societăţii de studii clasice în perioada 1 noiembrie 1973-· 
7 noiembrie 1974 au avut Joc următoarele manifestări: 

La 4 decembrie 1973, prof. Radu Vulpe a susţinut comunicarea Identificarea toponimi
cului Rabon cu vechea d~numire • riului Drincia şi nu cu cea a Jiului. 

La 14 martie 1974, I. Fischer a susţinut comunicarea Observaţii asupra unor cuvinte gre;. 
ceşti ale latinei dundrene. 

La 27 aprilie 1974, acad. Al. Graur a susţinut comunicarea Soarta substantiue(o~ dii 
declinarea a treia. 

La 2 iunie 1974, prof. N. I. Barbu a .susţinut comunicarea Valori umane la Vir~ 
giliu~ 

în fiecare şedinţă s-au tăcut prezentări de cărţi şi discuţii pe marginea comunicărilor. 
La 5 noiembrie 1974 a avut loc adunarea filialei pentru alegerea comitetului de conducere. 
Ca preşedinte a fost aleasă Gabriela Pisoschi, ca vicepreşedinte, Gh. Popilian, ca secretar; 
Katalin Dumitraşcu. · · 

Au fost aleşi membri ai Filialei dr. Al. Olaru şi Emilian Bure~ea cercetător ştiinţific: 

Report asupra gestiunii Unanelore, prezentat de prof. TR. CosTA: 

La lnceputul anului 1973/1974, Societatea de studii clasice avea, reportată din anul 
precedent, suma de lei 3538,55 (trei mii cinci sute treizeci şi opt de lei şi cincizeci şi cinci de bani). 

în cursul anului 1973/1974 s-au încasat din cotizaţii lei 560 (cinci sute şaizeci) şi s-au 
cheltuit prin casier, cu acte justificative lei 420 (patru sute douăzeci). Au rămas deci lei 3696,55 
(trei mii şase sute nouăzeci şi şase de lei şi cincizeci şi cinci de bani), din care 1600 (una mie 
şase sute) lei s-au predat astăzi tovarăşei secretare, iar 2096,55 (două mii nouăzeci şi şase de lei şi 
cinci zeci şi cinci de bani) au rămas asupra casierului. 

La CEC, soldul era la începutul anului 1973/1974 de lei 40528,22 (patruzeci de mii cinci 
sute douăzeci şi opt de lei şi douăzeci şi doi de bani), în cursul anului s-au adăugat din cotizaţii şi 
donaţii lei 9395 (nouă mii trei sute nouăzeci şi cinci) şi din doblnda CEC lei 672 (şase sute şapte
zeci şi doi). S-au cheltuit lei 30329,40 (treizeci de mii trei sute douăzeci şi nouă de lei şi patru-· 
zeci de ban,i) din care 28355 (douăzeci şi opt de mii trei sute cincizeci şi cinci) lei pentru salarii şi 
1974,40 (una mie nouă sute şaptezeci şi patru de lei şi patruzeci de bani) pentru deplasări şi 
corespondenţă. Ca urmare, la data de 31 octombrie 1974, soldul la CEC era de 20265,82 (douA
zeci de mii două sute şasezeci şi cinci de lei şi optzeci şi doi de bani). 

Reportul Comisiei de cenzori, prezentat de prof. DAVID PoPEscu: 

Astăzi, 5 noiembrie 1974, subsemnaţii, David Popescu şi Eugen Dobroiu, cenzorii Societă
ţii de studii clasice, cercetlnd gestiunea Societăţii pe anul 1973-1974, am constatat următoarele: 
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I. P a t r i m o n i u l b ă n e s c : 

Nu se poate cunoaşte exact situaţia financiară, intruclt s-a mai folosit, şi ln acest an, 
practica de a se Incasa cotizaţii fără să se elibereze chitanţe pentru ele şi fără să se depună neln
tlrziat la Case de Economii şi Consemnaţiuni. 

Există acte de venituri şi cheltuieli numai pentru sumele lnregistrate de tovarăşa secretară 
ştiinţifică Mălina Vornicul. Din aceste acte, care au fost verificate de tovarăşul Dumitru Petrescu, 
contabilul şef al Uniunii societăţilor ştiinţifice şi au fost găsite ca fiind alcătuite ln deplină con
cordanţă cu regulile şi dispoziţiile financiare, rezultă situaţia de mai jos : 

Venituri a) soldul la CEC - 4 nov. 1973 40528,22 lei 
b) încasări de cotizaţii 9395,00 
c) dobîndă CEC 672,00 

Total 50595,22 lei 

Cheltuieli : a) salarii 28355,00 lei 
b) deplasări la adunarea generală 398,50 
c) rechizite, expediţii poştale, material pen-

tru mutarea societăţii, dactilografieri pen-
ti:u volumul de Acte ale Congresului de la 
Cluj 1575,90 

Total chelt. 30329,40 lei 

Scăzind cheltuielile din venituri, rămlne suma de 20265,82 lei, sumă care se află depusă la CEC. 
to veniturile mai sus arătate slnt incluse şi sumele trimise plnă astăzi, 5 noiembrie 1974, 

de filialele Societăţii. în schimb, nu slnt incluse sumele existente asupra tovarăşului Traian Costa, 
casierul Societăţii. 

Menţionăm ca pozitiv faptul că tovarăşa Mălina Vornicul, secretara ştiinţifică a Societăţii, 
deşi de puţină vreme ln funcţiune, s-a acomodat repede sarcinilor impuse şi a contribuit, ln cea 
mai mare măsură, la stimularea creşterii lncasărilor. Cu toate acestea, mulţi membri ai Societăţi! 
se găsesc ln urmă cu plata cotizaţiilor; aceasta, în timp ce alţi membri s-au angajat să susţină 
Societatea prin donaţii. 

Faţă cu cele de mai sus, propunem : 
A) Să se elibereze chitanţe pentru toate sumele primite şi să se depună banii la. CEC in 

conformitate cu regulile şi dispoziţiile financiare ln vigoare. 
B) Să se acorde şi mei multă slrguinţă în încasarea cotizaţiilor şi a donaţiilor, existenţa 

viitoare a Societăţii depinzlnd în mare măsură de aceste lncasări. 

II. P a t r i m o n i u l ma t e r i a l : 

în ceea ce priveşte alte elemente care ar intra ln alcătuirea patrimoniului Societăţii de· 
studii clasice (mobilier, cărţi, periodice, arhive fotografice, conform capitolului IV din Statut) se 
constată că ele se reduc la un număr de 611 (şase sute unsprezece) exemplare, ln valoare totală 
de 29494,90 lei, din revista „Studii Clasice" (volumele I-XIII), cumpărate de Societate şi 
destinate schimburilor. 

Revistele şi cărţile sosite pe numele Societăţii nu au fost reţinute ln patrimoniul Societăţii, 
ci au fost repartizate la diverse biblioteci, pe bază de borderou. Propunem să se înfiinţeze o 
bibliotecă a Societăţii şi să nu se mai doneze cărţile şi revistele ce vin pe numele Societăţii. 
O situaţie aparte o reprezintă cărţile sosite pentru recenzare, care au fost predate recenzenţilor. 
Dintre ele, majoritatea slnt cărţi străine, a căror procurare prin comerţ e dificilă. Propunem caşi 
aceste cărţi să rămlnă ln patrimoniul Societăţii, pentru a putea, ca atare, deveni de uz public. 

Propunem, ln sflrşit, ca gestiunea fondului de cărţi provenite din donaţii şi schimburi, 
indiferent de proprietarul lor, să se reglementeze printr~un act normativ emis de forul ln drept, 
iar pentru aceeaşi gestiune a anilor anteriori să se ceară aprobarea necesară. 

Drept care am încheiat prezentul proces verbal. 
Cu toate observaţiile de mai sus, propunem descărcarea de gestiune. 

to continuare, secretariatul dă citire unei scrisori primite din partea elevilor secţiei cla
sice a liceului „Ion Creangă" din Bucureşti, prin care se aduc mulţumiri Societăţii pentru donaţi
ile de cărţi făcute bibliotecii şcolii. 
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Diseu!JI. Pe marginea rapoartelor pun întrebări, prezintă observaţii şi propuneri: prof. 
TR. LĂzĂREscu, N. I. N1cuL1ŢĂ, !\f. MARINEscu-HJMu, E. C1zEK, I. lo~Escu, N. CoRcm, 
DAVID PoPEscu, C. PoaH1Rc, D. CRĂCIUN. 

TR. LĂZĂREscu reia propunerea ca votul in adunările generale să fie secret; consideră, 
de asemenea, că , , Studiile clasice'' ar trebui să se adreseze maselor mai largi de cititori. 

E. C1zEK propune ca Societatea să intervină pentru crearea de licee clasice ln centrele 
universitare unde avem filiale. Propune apoi ca la o viitoare modificare a Statutului să se lăr
gească Biroul (4 vicepreşedinţi ln loc de trei şi trei secretari ln loc de doi iar alegerile să se facă 
pentru mai mulţi ani). Crede potrivit să se reia tradiţia organizării de sesiuni pe ţară la filiale; 
noua filială de la Craiova ar putea găzdui o asemenea sesiune. 

N. CoRcm propune organizarea unor spectacole date cu concursul elevilor; prin perceperea 
unor taxe de intrare, s-ar putea îmbunătăţi situaţia financiară a Societăţii. 

C. PoGHIRC propune să se acorde o mai mare atenţie operei de popularizare a culturii 
clasice, Pentru o mai bună funcţionare a Biroului, propune repartizarea domeniilor de actiune 
Intre membrii Biroului. E de părere ca volumele primite pentru recenzie să fie trecute ln patri
mo{liul bibliotecilor publice. Face, ln sfirşit, un apel la membrii Societăţii de a nu acorda referate 
de complezenţă pentru traducerile prezentate editurilor. 

ln numele Biroului răspund acad. AL. GRAUR, prof. TR. CosTA şi I. F1scHER. Propunerile 
vizind modificarea Statutului vor fi centralizate şi supuse Adunării generale viitoare; se atrage 
din nou atenţia asupra faptului că Academia R.S.R. este instituţia care publică „Studiile cla
sice" şi asigură schimbul internaţional al revistei şi că Prezidiul Academiei a acordat Comitetu
lui de redacţie sarcina şi dreptul de a dispune de publicaţiile intrate prin schimb şi pentru recen
zii; marea majoritate a acestora intră ln bibliotecile publice din Bucureşti şi din centrele uni
versitare din ţară. 

Se supune apoi Adunării deseăreana de gestlnile. Aceasta este acordată de unanimitatea 
membrilor prezenţi. 

Alegerea Biroului pe a11nl 1974-1975. Pentru conducerea lucrărilor se alege un prezidiu 
compus din reprezentanţii filialelor: prof. V. D1Ac0Nu, preşedinte, TR. D1AcONEscu, L. STo
IANov1c1-DoNAT, M. IRJMIA, membri. 

S-au făcut următoarele propuneri : 
Pentru funcţia de preşedinte : acad. AL. GRAUR (propus de prof. C. PoGHIRC); la această 

propunere se asociază prof. R. VULPE, iar prof. TR. LĂzĂREscu propune alegerea acad. AL. 
GRAUR ca preşedinte de onoare. 

Pentru funcţia de vicepreşedinte: prof. N. I. BARBU (propus de prof. D. Calc1uN), 
prof. N. LASCU (propus de I. FISCHER), prof. c. PoGHIRC (propus de prof. DAVID POPESCU), prof. 
DAVID POPESCU (propus de prof. T11. LlzĂREscu), prof. R. VULPE (propus de prof. DAVID 
PoPEscu). Intervine ln dezbatere I. loNEscu, care propune rezervarea prof. C. PoaHJRC pen
tru funcţia de secretar. Prof. DAVID PoPEscu refuză să candideze. 

Pentru funcţia de secretar: prof. D. M. P1PPIDI (propus de I. FISCHER), prof. N. I. 
N1cuurl (propus de prof. Ta. LĂZĂR1:scu). 

Pentru funcţia de secretar adjunct : I. F1scHER (propus de acad. AL. GRAUR) ; ln sprijinul 
acestei propuneri se pronunţă H. DuMJTllESCU, împotriva ei prof. Ta. LĂZĂRESCU. . . 

Pentru funcţia de casier, după ce prof. Ta. CosTA şi-a anunţat hotărtrea fermă de a se 
retrage: MĂLINA VORNICUL (propusă de prof. DAVID POPESCU), prof. E. DoBROIU (propus de 
I. F1scH1:11); ln sprijinul primei propuneri se pronunţă prof. C. PoGHIRC şi I. loNESCU ; I. F1scHER 
şi prof. R. VULPE arată inconvenientele care ar rezulta din alegerea ln Birou (ai cărui membri s-au 
angajat de a nu obţine venituri din activitatea in cadrul Societăţii) a unicei noastre salariate. 
ln aceste condiţii MĂLINA VORNICUL renunţâ să candideze. 

Au fost aleşi : 
Preşedinte: acad. AL. GRAUR (cu unanimitatea voturilor, minus un vot contra, al prof. 

Ta. LlzlREscu). 
Vicepreşedinţi: prof. N. I. BARBU (cu unanimitatea voturilor), prof. C. PoGHIRC (cu 

majoritate de voturi), prof. R. VuLPE (cu unanimitatea voturilor). 
Secretar: prof. D. M. P1PPIDI (cu unanimitatea voturilor, minus un vot contra, al prof. 

TR. LlzĂREscu). 
Secretar adjunct: I. F1scHER (cu unanimitatea voturilor, minus un vot contra, al prof. 

TR. LlzĂRESCU). 
Casier: prof. E. DoBROJU (cu unanimitatea voturilor, minus un vot contra, al prof. 

Tr. LĂZĂREscu). 
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Alegerea Comisiei de cenzori. S-au făcut următoarele propuneri: 
Pentru funcţia de cenzor : prof. C. DRĂGULEscu (propus de I. FrscHER), prof. MARIA 

SIMIONESCU (propusă de I. FISCHER), prof. DAVID POPESCU (propus de prof. Ta. LĂZĂRESCU), 
prof. Ta. LĂZĂREscu (propus de prof. N. I. ŞTEFĂNEscu). Prof. DAVID POPESCU şi Ta. LĂzĂREscu 
refuză să candideze. 

Pentru funcţia de cenzor supleant: prof. MARGARETA NASTA (propusă de prof. C. PoGHIRC), 
N. ş. TANAŞOCA (propus de I. FISCHER). 

Au fost aleşi : 
Cenzori: Prof. C. Daii.GULEscu (cu unanimitatea voturilor), prof. MARIA SIMIONEŞCU 

(cu unanimitatea voturilor). 
Cenzori supleanţi: prof. MARGARETA NASTA (cu unanimitatea voturilor), N. Ş. TANAŞOCA 

(cu unanimitatea voturilor). 

In numele noilor aleşi, acad. AL. GRAUR mulţumeşte Adunării pentru încrederea acordată 
şi pentru răbdarea de care a dat dovadă ln urmărirea unor discuţii nu totdeauna legate de pro
blemele de pe ordinea de zi. 

Şedinţa se ridică la ora 21. 
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